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یکصدو سی و دومین جلسه دوره چهارم هیئت رئیسه دانشگاه 

به منظور بررسی میزان پیشرفت برنامه عملیاتی 4 ساله دانشکده 

توان بخشی برگزار شد.

در این نشست که صبح روز یکشنبه 25 مهرماه 95 به میزبانی 

رییس  عطارباشی  دکتر  ابتدا  برگزار شد،  توان بخشی  دانشکده 

دانشکده به بیان تعداد نیروی انسانی، رشته های مختلف تحصیلی و 

دانشجویان مقاطع مختلف پرداخت و با اشاره به چشم انداز دانشکده 

گفت: این دانشکده در راستای برنامه 4 ساله دانشگاه در نظر دارد 

ارتقا و خدمات  سطح کیفیت آموزشی، پژوهشی و فرهنگی را 

توان بخشی را برای افزایش سطح سلامت جامعه بهبود بخشد.

وی افزود: ارتقاء تعاملات بین المللی در ابعاد مختلف ازجمله تبادل 

استاد و دانشجو، افزایش تعداد رشته های توان بخشی و همچنین 

کسب جایگاه سرآمد بین کشورهای منطقه از دیگر چشم انداز 

دانشکده توان بخشی در این برنامه است.

در ادامه هریک از معاونان دانشکده برنامه ها و میزان پیشرفت 

معاون  فراهانی  دکتر  ابتدا  کردند.  مطرح  را  کاری خود  حوزه 

آموزشی دانشکده با بیان اینکه برنامه های متعددی در دستور کار 

معاونت آموزشی قرار دارد گفت: نظام جامع ارزشیابی دوره های 

میزبانی دانشکده توان بخشی از هیئت رئیسه دانشگاه

مسئولیت پذیری در بیمارستان ها کلید ترقی 
دانشکده توان بخشی است



8م

ــار اخبـ
ه یـــژ و

م3ـــر  رهش
شـــهاره امش

آموزشی دانشکده توانبخشی، یکی از این برنامه هاست که پس از 

طی مراحل تصویب، شیوه نامه آن در شورای آموزشی دانشکده و 

دانشگاه، اجرای آن آغاز شده است.

وی با اشاره به اقدامات دانشکده در راه اندازی »بخش بازتوانی قلبی 

ریوی«، »درمانگاه تخصصی فیزیوتراپی ورزشی« و کلینیک های 

تشخیصی و توان بخشی »تی نی توس )وزوز گوش(«، »اختلالات 

شنوایی مرکزی« و »ارزیابی های شنوایی کودکان«، از مسئولان 

دانشگاه خواست امکان حضور اعضای هیئت علمی و دانشجویان را 

در بیمارستان ها فراهم کنند و گفت: برای حضور اعضای هیئت علمی 

در بیمارستان ها و رفع کمبود گروه های آموزشی به ویژه در گروه 

کاردرمانی و بینایی سنجی، نیاز به جذب هیئت علمی داریم.

Á  امکان تعاملات و  برنامه های پژوهشى 
بین الهللى

دانشکده،  بین الملل  و  پژوهشی  معاون  شادمهر  دکتر  ادامه  در 

به بیان فعالیت های این دو حوزه پرداخت و گفت: راه اندازی 7 

و  تحقیقات حسی- حرکتی، چاپ  مرکز  تحقیقاتی،  آزمایشگاه 

برنامه  تدوین  دانشکده،  در  انگلیسی زبان  انتشار مجلات جدید 

استراتژیک پژوهشی دانشکده و تجاری سازی آزمون های بومی 

ازجمله برنامه های حوزه پژوهشی است.

وی وجود آزمایشگاه های تخصصی و بعضاً منحصربه فرد در کشور و اساتید 

برجسته در هر حوزه را ازجمله فرصت های دانشکده توان بخشی خواند 

گفت: با توجه به توسعه روزافزون تحقیقات و تجهیزات آزمایشگاهی 

مربوط به حوزه توان بخشی، تخصیص اعتبارات لازم برای تأمین 

تجهیزات آزمایشگاهی ضروری به نظر می رسد.

»افزایش همکاری های  توان بخشی،  دانشکده  بین الملل  معاون 

و  انگلیسی«، »مستندسازی  »ارتقای وب سایت  بین المللی«، 

»تأسیس  انگلیسی«،  زبان  به  آموزشی  کوریکولوم های  ترجمه 

با  اوتیسم  مبتلابه  زبان کودکان  و  گفتار  توان بخشی  بخش 

همکاری مرکز DEALL Com کشور هندوستان« و »افزایش 

معاونت  این  برنامه های  دیگر  از  را  دانشجوی خارجی«  تعداد 

برشمرد و افزود: در کشورهای منطقه به جز پاکستان و ترکیه، 

سایر کشورها MSc،PhD رشته های توان بخشی را ندارند که ما 

بیشتری را جذب و  تبلیغات گسترده تر می توانیم متقاضیان  با 

اعضای هیئت علمی را برای برپایی دوره های تکمیلی به کشورهای 

فاقد این دوره ها اعزام کنیم.

Á  استقبال دانشجویان از برنامه های دانشجویى
و فرهنگى

دانشکده،  فرهنگی  و  دانشجویی  معاون  مهری  دکتر  پس ازآن 

ترویج پژوهش های فرهنگی و توسعه حوزه مطالعات و اطلاعات 

عمومی را ازجمله برنامه های فرهنگی دانشجویی برشمرد و گفت: 

استقبال دانشجویان از برنامه های فرهنگی و همکاری در برگزاری 

برنامه های یکپارچه و مشترک قابل توجه است.

گرایش  افزایش  برای  به روز  فناوری  و  دانش  به کارگیری  وی 

افزود:  و  دانست  را ضروری  فرهنگی  موضوعات  به  دانشجویان 
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لازم است برنامه های فرهنگی متناسب با نسل جوان در سطح 

کلان تدوین شود.

دکتر مهری با اشاره به اقدامات دانشکده در حوزه فرهنگی کارکنان 

افزود: به منظور افزایش سطح سلامت معنوی، روانی و اجتماعی 

اعضاء هیئت علمی و کارکنان و همچنین افزایش روحیه تعهد و 

رفتار حرفه ای اقدامات متعددی در دانشکده صورت گرفته است.

Á توسعه فضای فیزیکى و برنامه های اداری و مالى
در ادامه، انتظاری معاون اداری مالی دانشکده توان بخشی، توسعه 

مرکز  تأسیس   ،)2 )ساختمان شماره  دانشکده  فیزیکی  فضای 

آموزشی ـ درمانی توان بخشی و ارتقای زیرساخت شبکه اینترنتی 

دانشکده توان بخشی را ازجمله برنامه های این حوزه برشمرد و 

گفت: با در اختیار گرفتن ساختمان قبلی معاونت درمان مراحل 

تعمیر و بازسازی آن صورت گرفته است.

وی بـا اشـاره بـه اقدامـات انجام شـده در زمینـه تأسـیس مرکز 

آموزشـی درمانی توان بخشـی گفـت: پس از آماده سـازی فضای 

فیزیکـی سـاختمان شـماره 2 )طبقـات 4 و 5 و 6(، بخشـی از 

امکانـات آموزشـی، آزمایشـگاهی، کلینیکـی و اداری بـه آنجـا 

منتقـل شـد و پذیـرش بیمـاران و دانشـجویان در ایـن مرکـز 

درحـال انجام اسـت.

Á تأکید رییس دانشگاه بر توجه به شرایط موجود 
پس از بیان مسائل و انتظارات مدیران گروه ها و ارائه نقطه نظرات 

اعضای هیئت رئیسه دانشگاه، دکتر جعفریان رییس دانشگاه به 

جمع بندی مباحث مطرح شده پرداخت و گفت: دانشکده توان بخشی 

باید از دو مدل بالینی یا علوم پایه یکی را انتخاب کند. اگر برمبنای 

علوم پایه عمل کنید و هدفتان صرفاً تربیت دانشجو باشد باید به 

همان اندازه هم سرمایه گذاری و وقت صرف کنید اما اگر فعالیت 

در حوزه بالینی را انتخاب می کنید باید مسئولیت ارائه خدمت 

در دانشکده و بیمارستان را بپذیرید.

رییس دانشگاه با بیان اینکه بیمارستان های دانشگاهی در کنار آموزش 

باید به مردم خدمت رسانی کنند افزود: نمی توان از امکانات آموزشی 

بیمارستان ها استفاده کرد و در قبال بیماران پاسخگو نبود؛ اما اگر بپذیرید 

وارد کار بالینی شوید؛ در همه بیمارستان ها به روی شما باز است.

وی افزود: اعضای هیئت علمی دانشکده پزشکی هم در کنار وظایف 

آموزشی خود، بخش های بیمارستان را اداره می کنند هرچند که 

 )Undergraduate( دانشکده توان بخشی با توجه به دانشجویان

خود دروس تئوری بیشتری نسبت به دانشکده پزشکی دارد اما 

درواقع کلید ترقی آموزشی و پژوهشی این دانشکده در ورود به 

بخش بالینی است.

دکتر جعفریان با اشاره به دغدغه مسئولین دانشکده توان بخشی 

در زمینه کمبود هیئت علمی گفت: در نقشه هیئت علمی دانشگاه 

همـه مـواردی که دوسـتان اشـاره کردنـد ازجمله بازنشسـتگی 

و... دیده شـده اسـت. درمجمـوع حجـم واحـد درسـی و نیـروی 

انسـانی موجود مطابق با نقشـه هیئت علمی دانشـگاه اسـت؛ اما 

چنانچه دانشـکده توان بخشـی بخواهد برای بیمارسـتان ها عضو 

هیئت علمـی جـذب کنـد، هرچنـد کـه مازاد بر نقشـه باشـد، با 

آن موافقـت می کنیم.

رییس دانشگاه با تأکید بر برنامه ریزی با توجه به شرایط موجود 

گفت: تا قبل از دهه 60 دانشگاه با بودجه دولتی اداره می شد اما 

اکنون چنین شرایطی وجود ندارد. اعتبار دولتی دانشگاه 550 

میلیارد تومان و مطالبه ما از بیمه ها 700 میلیارد تومان است. 

حدود 2 هزار میلیارد تومان هم درآمد اختصاصی داریم. در واقع 

بودجه دولتی که به دانشگاه تخصیص داده می شود 1.5 درآمد 

اختصاصی آن است؛ بنابراین تا زمانی که به این نکات توجه نکنیم 

مشکلاتمان حل نمی شود.

دانشکده  بین المللی  فعالیت های  به  اشاره  با  دکتر جعفریان 

توان بخشی گفت: ازآنجاکه در منطقه ظرفیت تحصیلات تکمیلی 

بخصوص در زمینه توان بخشی محدود است؛ فرصت های خوبی 

برای پذیری دانشجوی خارجی وجود دارد.

اگر  گفت:   PhD دانشجویان پذیرش هدفمند  بر  تأکید  با  وی 

تفاوتی در بازارکار کارشناسی ارشد و PhD وجود ندارد؛ پذیرش 

PhD را براساس شرایط موجود محدود کنید چراکه باید نیرویی 

را تربیت کنیم که به درد جامعه بخورد.

رییس دانشگاه، با اشاره به فعالیت های دانشجویی فرهنگی دانشکده 

توان بخشی گفت: این دانشکده در حوزه دانشجویی فعال است در 

حوزه فرهنگی هم مشکل بودجه نداریم و مسئله اصلی داشتن 

ایده ای است که با روش خوب اجرا شود.

دکتر جعفریان در پایان تصریح کرد: دانشکده توان بخشی با توجه 

به قدمتی که دارد باید نگاه جامع تری نسبت به جایگاه خود در 

منطقه و دانشگاه داشته باشد و مسئولیت پذیری در بیمارستان ها 

می تواند به این پیشرفت کمک کند. 


